

of the Visiting Mission as well as to the comments made thereon by the members of the Trusteeship Council;

6. *Decides*, in accordance with rule 99 of its rules of procedure, that the reports of the Visiting Mission, together with the observations submitted by the Administering Authorities concerned and the present resolution shall be printed;

7. *Requests* the Secretary-General to make arrangements for the printing of these documents at the earliest possible date.

453rd meeting,  
22 July 1952.

#### 465 (XI). Terms of reference of the United Nations Visiting Mission to Trust Territories in West Africa, 1952

*The Trusteeship Council,*

*Having appointed* a second periodic visiting mission to Trust Territories in West Africa composed of Mr. Roy A. Peachey (Australia) as Chairman, Mr. Robert Scheyven (Belgium), Mr. H. K. Yang (China) and Mr. Roberto E. Quiros (El Salvador), assisted by members of the Secretariat and also by such members of the local administration as may be appointed by the latter,

*Recalling* its resolution 424 (X) of 3 March 1952, by which in accordance with General Assembly resolution 555 (VI) of 18 January 1952 it requested the Visiting Mission to investigate and submit a special report on the Ewe and Togoland unification problem,

*Recalling* its decision<sup>5</sup> of 31 March 1952 approving a time-table for the Mission,

1. *Decides* that the Visiting Mission shall depart in August 1952, that it shall visit the Trust Territories of Togoland under British administration, Togoland under French administration, the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration, as provided for in the previous decisions<sup>6</sup> of the Council;

2. *Directs* the Visiting Mission to investigate and to report as fully as possible on the steps taken in the four above-mentioned Trust Territories towards the realization of the objectives set forth in Article 76 b of the Charter, taking into account the terms of General Assembly resolution 321 (IV) of 15 November 1949;

3. *Directs* the Visiting Mission to give attention, as may be appropriate in the light of discussions in the Trusteeship Council and in the General Assembly and of resolutions adopted by them, to issues raised in connexion with the annual reports on the administration of the four Trust Territories concerned, in petitions received by the Trusteeship Council relating to those Trust Territories, in the reports<sup>7</sup> of the first

<sup>5</sup> See *Official Records of the Trusteeship Council, Tenth Session, 410th meeting.*

<sup>6</sup> *Ibid.*, Fourth Session, 5th meeting, p. 57.

<sup>7</sup> *Ibid.*, Seventh Session, Supplement No. 2.

de visite ainsi que des observations faites à ce sujet par les membres du Conseil de tutelle;

6. *Décide*, conformément à l'article 99 de son règlement intérieur, de faire imprimer dans le même document les rapports de la Mission de visite, les observations présentées par les Autorités administrantes intéressées et le texte de la présente résolution;

7. *Prie* le Secrétaire général de prendre des dispositions pour faire imprimer ces documents le plus tôt possible.

453ème séance,  
22 juillet 1952.

#### 465 (XI). Mandat de la Mission de visite des Nations Unies dans les Territoires sous tutelle de l'Afrique occidentale (1952)

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant désigné*, pour les Territoires sous tutelle de l'Afrique occidentale, une deuxième Mission périodique de visite, composée de M. Roy A. Peachey (Australie), Président, M. Robert Scheyven (Belgique), M. H. K. Yang (Chine) et M. Roberto E. Quiros (Salvador), assistés de membres du Secrétariat ainsi que des membres de l'administration locale que pourrait désigner cette administration,

*Rappelant* sa résolution 424 (X), du 3 mars 1952, par laquelle le Conseil demandait à la Mission de visite, conformément à la résolution 555 (VI), adoptée par l'Assemblée générale le 18 janvier 1952, d'effectuer une enquête et de soumettre un rapport spécial sur la question des Ewés et de l'unification du Togo,

*Rappelant* la décision<sup>5</sup> par laquelle, le 31 mars 1952, elle a approuvé l'itinéraire de la Mission,

1. *Décide* que la Mission de visite partira au mois d'août 1952, qu'elle visitera les Territoires sous tutelle du Togo sous administration britannique, du Togo sous administration française, du Cameroun sous administration britannique et du Cameroun sous administration française, conformément aux décisions prises antérieurement par le Conseil<sup>6</sup>;

2. *Invite* la Mission de visite à enquêter et à faire rapport aussi complètement que possible sur les mesures prises, dans les quatre Territoires sous tutelle mentionnés ci-dessus, pour réaliser les objectifs visés à l'alinéa b de l'Article 76 de la Charte, en tenant compte des dispositions de la résolution 321 (IV) de l'Assemblée générale du 15 novembre 1949;

3. *Invite* la Mission de visite à étudier, en s'inspirant le cas échéant des débats du Conseil de tutelle et de l'Assemblée générale et des résolutions adoptées par ces organismes, les questions évoquées dans les rapports annuels sur l'administration des quatre Territoires en question, dans les pétitions reçues par le Conseil de tutelle au sujet de ces Territoires, dans les rapports<sup>7</sup> de la première Mission périodique de visite qui s'est ren-

<sup>5</sup> Voir *Documents officiels du Conseil de tutelle, dixième session, 410ème séance.*

<sup>6</sup> *Ibid.*, quatrième session, 5ème séance, p. 57.

<sup>7</sup> *Ibid.*, septième session, Supplément No 2.

periodic Visiting Mission to the Trust Territories in West Africa and in the observations<sup>8</sup> of the Administering Authorities on those reports;

4. *Directs* the Visiting Mission to accept and receive petitions without prejudice to its acting in accordance with the rules of procedure and to investigate on the spot, after consultation with the local representative of the Administering Authorities concerned, such of the petitions received as, in its opinion, warrant special investigation;

5. *Directs* the Visiting Mission to examine, in consultation with the Administering Authorities, the measures taken and to be taken in respect of the provision of information about the United Nations to the peoples of the Trust Territories under Council resolution 36 (III) of 8 July 1948 and to undertake the duties enumerated in Council resolution 311 (VIII) of 7 February 1951 on the same questions;

6. *Requests* the Visiting Mission to transmit to the Council as soon as practicable after the completion of its visits a report on each of the Territories visited containing its findings, with such observations, conclusions and recommendations as it may wish to make.

453rd meeting,  
22 July 1952.

#### 466 (XI). Participation of the indigenous inhabitants of the Trust Territories in the work of the Trusteeship Council

*The Trusteeship Council,*

*Having considered* General Assembly resolution 554 (VI) of 18 January 1952, inviting the Trusteeship Council to examine the possibility of associating the inhabitants of the Trust Territories more closely in its work,

*Considering* Article 76 of the Charter of the United Nations defining the essential objectives of the Trusteeship System,

*Considering* Article 86 of the Charter of the United Nations fixing the composition of the Trusteeship Council,

*Recognizing* that each Member of the United Nations has the unrestricted right to determine the composition of its delegations,

*Considering* that it is desirable that the indigenous inhabitants of the Trust Territories be given every opportunity to develop their preparation in public affairs,

*Is of the opinion* that the objective sought by General Assembly resolution 554 (VI) could best be realized by the inclusion, where practicable and appropriate, of indigenous inhabitants of the Trust Territories in the respective delegations nominated to the Trusteeship Council by the Administering Authorities;

*Expresses the hope* that the Administering Authorities will find it appropriate to associate suitably quali-

<sup>8</sup> *Ibid.*

due dans les Territoires sous tutelle de l'Afrique occidentale, et dans les observations<sup>8</sup> faites au sujet de ces rapports par les Autorités administrantes;

4. *Invite* la Mission de visite à accepter et à recevoir des pétitions, sans préjudice des décisions qu'elle pourra prendre en vertu du règlement intérieur, et à enquêter sur place, après avoir consulté le représentant local de l'Autorité administrante intéressée, sur celles des pétitions reçues qui appellent, à son avis, une enquête spéciale;

5. *Invite* la Mission de visite à examiner, en consultant les Autorités administrantes, les mesures prises ou à prendre en vue de renseigner sur l'Organisation des Nations Unies la population des Territoires sous tutelle, conformément à la résolution 36 (III) adoptée par le Conseil le 8 juillet 1948, et à assumer les tâches énumérées dans la résolution 311 (VIII), adoptée par le Conseil le 7 février 1951 au sujet des mêmes questions;

6. *Prie* la Mission de visite de communiquer au Conseil, le plus tôt possible après la fin de sa tournée, un rapport sur chacun des Territoires visités, rapport où elle consignera ses constatations, accompagnées des observations, conclusions et recommandations qu'elle pourrait juger bon d'y faire figurer.

453ème séance,  
22 juillet 1952.

#### 466 (XI). Participation des habitants autochtones des Territoires sous tutelle aux travaux du Conseil de tutelle

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la résolution 554 (VI) du 18 janvier 1952, par laquelle l'Assemblée générale l'a invité à étudier la possibilité d'associer plus étroitement les habitants des Territoires sous tutelle à ses travaux,

*Considérant* l'Article 76 de la Charte des Nations Unies, qui définit les fins essentielles du régime de tutelle,

*Considérant* l'Article 86 de la Charte des Nations Unies, qui fixe la composition du Conseil de tutelle,

*Reconnaissant* que chaque Etat Membre de l'Organisation des Nations Unies a le droit de déterminer en toute liberté la composition de ses délégations,

*Considérant* qu'il convient de donner aux habitants autochtones des Territoires sous tutelle toutes les possibilités de se préparer à la gestion des affaires publiques,

*Est d'avis* que le meilleur moyen d'aboutir au résultat préconisé par l'Assemblée générale dans la résolution 554 (VI) serait que les Autorités chargées d'administration, si elles estiment une telle mesure possible et opportune, nomment des autochtones des Territoires sous tutelle comme membres de leurs délégations au Conseil de tutelle;

*Exprime l'espoir* que les Autorités chargées d'administration jugeront à propos d'associer des autochtones

<sup>8</sup> *Ibid.*